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Visszatekintés az elmúlt négy hónapra
Beszélgetés Ambrus Tibor polgármesterrel a fejlesztésekrõl, a jövõbeni tervekrõl

Végre beköszöntött a jó idõ, így a fejlesztések is megkezdõdtek
a településen. Ambrus Tibor polgármesterrel, a községben zajló
beruházásokról, a jövõbeni tervekrõl, és az önöket érintõ aktuá-
lis kérdésekrõl beszélgettünk. 

– Polgármester úr, idén 10 utcát újítanak fel, melyet a Belügymi-
nisztérium 200 millió forinttal támogatott. Ha jól tudom ez a pénz a
Füredi utcára lett szánva, de tavaly évvégén mindezen módosítaniuk
kellett. Miért volt erre szükség?

– A pályázat, amit kiírtak feltétele volt, hogy december 31-ig be
kell nyújtanunk a terveket a Füredi utcára vonatkozólag, mely a mai
napig nem készültek el, nekünk pedig lépnünk kellett, hogy ne veszít-
sük el a 200 millió forintos támogatást. Ekkor kértem Kontrát Károly
országgyûlési képviselõ úr segítségét, aki egybõl támogatásáról biz-
tosított. Ezért döntött úgy a testület decemberben, hogy pályázati for-
rásból 10 utcát újítunk fel idén, 230 millió forintos beruházásból.
Azért ezeket az utcákat, mert rendelkeznek engedélyes tervekkel. A
különbözetet az Önkormányzat saját költségvetésébõl állja. Az utcák
folyamatosan felújításra kerülnek, szeretnénk, ha még a szezon elõtt
a nagyobb része megvalósulna. Gondolok itt a Mandulavirág, Bala-
ton, Napsugár, Kõkorsó, Hársfa és Gyöngyvirág utcákra. A lap meg-
jelenését követõen ezek közül már jó néhányat leaszfaltoznak. Terve-
ink szerint szeptemberben pedig folytatódnak a munkálatok a Kisfa-
ludy, Veszprémi út (4, 6, 8 házszám elõtti szakasza), Szent Donát és
Deák Ferenc utcákban. 

– A Füredi út felújítását ebben az évben elvégzi a Közútkezelõ, mi-
kor kezdõdnek meg a munkálatok?

– Nemcsak az utcát újítanák fel, hanem a csatornahálózatot is. In-
formációm szerint májusban kezdõdik meg a beruházás és augusztus
végén befejezõdnek a munkálatok. Így õsszel a csatornahálózat kiépí-
tése után indulhat meg az útburkolat felújítása. 

– A legutóbbi testületi ülésen döntöttek a Füredi úti körforgalom
önálló megtervezésérõl, és annak engedélyeztetésérõl. Évek óta fel-
merülõ kérdés, hogy mikor készül el a körforgalom, melyre nagy
szükség lenne?

– Még Szabó János polgármester
úr idejében megkezdõdött a körfor-
galom tervezése. Hozzáteszem mind
a mai napig nincs érvényes engedé-
lyes tervünk. Most már ott tartunk,
hogy a szakmai hatóságokon átment,
engedélyezésre beadtuk, remélhetõ-
leg ez fél éven belül elfogadásra ke-
rül. Ezek után tudunk árajánlatokat
kérni, hogy milyen költségvonzata
van. Itt szeretném megemlíteni, hogy
az útnak a tulajdonosa a Közútkeze-
lõ, akik reményeink szerint szintén
hozzájárulnak a beruházáshoz. Na-
gyon bízom abban, hogy jövõre elké-
szül a körforgalom. 

– A Fürdõ utca mentén lesz járdafelújítás is, melyre 15 millió fo-
rintos támogatást kaptak. Ez azt jelenti, hogy a 71-es fõúttól a strand
bejáratáig megújul a járda. Mindez mikor várható?

– Április végére gyártják le a betonelemeket, térköveket, mert ragasz-
kodtunk hozzá, hogy pont olyan legyen, mint a felsõ falurészben, mely
tavaly elkészült. Innentõl megkezdõdnek a munkálatok, elõreláthatólag
május végére be is fejezõdik, tehát még az idegenforgalmi szezon elõtt.

– Ugyanakkor egy 117 millió forintos TOP-os pályázatnak köszön-
hetõen az Üdülõfalu és Kempingben is megkezdõdtek a munkálatok.
Itt egy korszerû konyha épül. Mit lehet tudni errõl a beruházásról?
Mikor fejezõdik be elõreláthatólag és milyen egyéb funkciókat tölthet
be még a konyha?

– Az óvoda konyhájának üdülõfaluba költöztetése mérföldkõnek szá-
mít. Az oviban lévõ községi konyha helyén egy tornaszobát és egy me-
legítõhelyiséget alakítanánk ki. A korábbi tornaszobát ugyanis a sok gye-
rek miatt csoportszobává kellett átalakítani. Az üdülõfaluban egy korsze-
rû, igényes konyha épülne. Így nemcsak az óvoda, iskola, szociális és
vendégétkeztetés oldódna meg, hanem a késõbbiekben további funkció-
kat is elláthat, többek között esküvõk, konferenciák és egyéb rendezvé-
nyek lebonyolítását. Eddig 300–350 ételt tudtunk biztosítani, de a kor-
szerû eszközöknek köszönhetõen, ez akár ötszáz adagra is emelkedhet. 

– Jelentõs beruházásokról beszéltünk eddig, de lesz még folytatás
is! Mikor várható, hogy a 200 négyzetméteres vízi napozót, – mely
szintén pályázati támogatásból épül – a Balatonra helyezik? Mi min-
den valósulhat meg ezen a létesítményen?

– Még mielõtt erre válaszolnék, sokat beszéltünk a pályázati támo-
gatásokról. Úgy tûnhet, mintha ezek a beruházások csak és kizárólag
pályázati pénzekbõl valósulnának meg. De mindegyik pályázati tá-
mogatáshoz önrészt kell biztosítanunk. Mindez számokban kifejezve:
az utak esetében 30 millió forint, közel 60 millió forintot kell a kony-
hára szánni, a Fürdõ utca járdájának felújítását 8 millió forinttal kell
kiegészítenünk. A vízi napozó reményeim szerint május elején már
állni fog. Elsõsorban napozóstégként funkcionál majd, de elképzelé-
seink szerint a nyári esti rendezvényeinknek is otthont fog adni. 

(Folytatás a 3. oldalon)



– Kik és mikor építették a horgászstéget?
– Ha jól emlékszem kb. 15 évvel ezelõtt pályázati támogatásból ké-

szült el 18 millió forint bekerülési összeggel, 10 éves fenntartási kötele-
zettséggel. Kizárólag horgászstégnek építettük és valóban a csopakiak, a
Csopakon nyaralók, az ide látogató vendégek horgászat céljára igénybe
vehették térítésmentesen.

Sajnos most már harmadik éve foglalkozunk a horgászstég helyzeté-
vel, hiszen olyan mértékben megemelkedtek a fenntartási költségei, – a
ki- berakása, a szükséges felújítások, a mederhasználati díj, amely közel
4 millió forintot tesz ki – hogy Képviselõ-társaimmal úgy döntöttünk,
hogy ezt a költséget nem szabad tovább felvállalnunk. Hiszen ez a 4 mil-
lió forint nagyon sok más fontos célra is fordítható. 

Felajánlottuk a Horgász Egyesületnek térítésmentesen, de sajnos a
fenntartását õk sem tudják felvállalni. A horgászok is felkerestek, hogy szí-
vesen hozzájárulnak anyagilag a horgászstég fenntartásához, sõt egy sváj-
ci nyaraló tulajdonos jelezte, hogy a horgászok által befizetett összeget
megduplázza. A Csopak Településért Közalapítvány felvállalta a befizetett
pénzek kezelését, ezzel is csökkentve a fenntartási költségeket. Az Önkor-
mányzat is vállalta, hogy ezért cserébe tovább üzemelteti a horgászstéget.
Legnagyobb megdöbbenésünkre és a svájci nyaraló tulajdonos csodálko-
zására kiderült, hogy a tavalyi évben egy, azaz egyetlen darab forintot nem
fizettek be az ott horgászó csopakiak, nyaraló tulajdonosok és vendégek a
horgászstég fenntartására. 

Ezek után nagyon örültünk, hogy jelentkezett egy cég, aki a stégen
bojlis horgászathoz szeretné a horgászstéget üzemeltetni, akár olyan áron
is, hogy megvásárolja. Képviselõ-testületünk nettó 1,5 millió forintért ér-
tékesítette számára a stéget, amely a sétány felõl lesz megközelíthetõ.

Reméljük, hogy ezzel megoldódik a stégnek a kérdése, hiszen ugyan
vállalkozásként, de továbbra is a horgászatot fogja szolgálni, bojlis hor-

gászattal új vendégeket is Csopakra lehet majd csábítani, és sikeres fogá-
sokkal tudjuk növelni Csopak jó hírnevét.

– Horgászokkal beszélve azt hallottuk, hogy ez a horgászás csak „kamu”,
biztosan ebbõl a stégbõl is csónak- illetve vitorlás kikötõt akarnak csinálni.

– Természetesen, hogy mi a „kamu” vagy mi nem, azt nem tudom
egyelõre megállapítani. Az biztos, hogy miután ezt a stéget megvásárol-
ják, ha a vállalkozásuk nem mûködik, akár el is vihetik innen, mint saját
tulajdont. A csónak kikötést akár el is képzelhetem, mint egy jövedelem
forrása a stég fenntartásához, ezt mi is használhattuk volna, de úgy gon-
doltuk, hogy a horgászat és a csónak kikötõ nem egyeztethetõ össze.

Vitorláskikötõt nehezen tudnék itt elképzelni, mert vagy bojlis horgá-
szat folyik vagy vitorlázás, szerintem ez a kettõ egymással összeférhetet-
len. Nekünk hatósági beleszólásunk nincsen, csak és kizárólag a terüle-
tünkön keresztüli megközelítést tudjuk szabályozni. Mi nyilván a bejára-
tot bojlis horgászat céljára kiépített stéghez adjuk, egyéb esetben, így –
ezzel a stéggel – vitorlás kikötõ megvalósításához sem járulunk hozzá.

Hamarosan indul a strandszezon
– Csopak eddig is elkényeztette a strandra járókat. Minden évben va-

lamilyen újdonsággal „rukkolt” elõ. Idén milyen újdonság várható? És
végül, változnak-e a strand árak vagy nem?

– Talán már nem újdonság, ha azt mondom, hogy a csopaki strandot
továbbra is a megszokott színvonalon szeretnénk mûködtetni. Újdon-
ság lesz talán a 200 m2-es napozóstég, új nyomvonalú óriáscsúszda, re-
mélhetõleg nyárra már megnyitó wellness részleg. Végül – remélem jó
hírként – nem kívánjuk emelni a strandi jegyárakat.

A strandunk május 19-étõl szeptember 9-ig tart nyitva, 07.00 órától
19.00 óráig. Az ezen kívüli idõben és az év többi napján szabad strand-
ként, közparkként mûködik.

– Tavalyi év rekord év volt. Milyen szezonra számíthatunk idén? 
– Reménykedem a tavalyihoz hasonló szezonban, persze a Balatonnál

minden idõjárás függõ. Egy-két rossz hétvége és máris a nyereség nagy ré-
sze eltûnik. Mi mindent megtettünk, hogy sokan továbbra is a csopaki stran-
dot válasszák, sok programmal, gyermek óvodával, vízi aerobikkal, jógával,
sportolási lehetõségekkel, a többi már tényleg a jó idõn fog múlni.

Lengyel testvértelepülés 
– Ismét Csopakon láttuk a lengyel polgármestert, milyen célból volt itt?
– A csopaki harang után egy következõ nagy ajándékot kaptunk

Myslenice Városától. Egy 50 m2-es fedett fa bográcsoló helyet készíte-
nek nekünk az Üdülõfalu területén, amely munkákból Maciej Ostrowski
polgármester úr bõven kivette a részét, hiszen a szakembereknek segítve
napi tizenórákat dolgozott ténylegesen a szerkezeten. Csopak egy új
színfolttal fog gazdagodni, amely fõszezonban a nyaraló vendégeket, a
többi idõben pedig minket, csopakiakat fog szolgálni. A több milliós ér-
tékû építmény várhatóan májusban készül el véglegesen.
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A 2018. április 23-i Képviselõ-testületi ülésrõl jelentjük
A Képviselõ-testület módosította a szervezeti és mûködési szabály-

zatát, amely a törvényi kötelezettségét megszegõ önkormányzati kép-
viselõvel szemben szankciókat állapít meg, azaz megvonja a tisztelet-
díjat. Meggyõzõdésünk, hogy a képviselõi munka ellátásához nélkü-
lözhetetlen, hogy a képviselõk saját véleményüknek is hangot adja-
nak, de a személyes jelenlét az önkormányzati törvény 32. §. (2) be-
kezdése alapján is kötelezõ a képviselõnek. Úgy gondolom, hogy a
szavazók joggal várják el, hogy az általuk választottak érdekeiket
képviseljék. A szankció nem arról szól, hogy büntessük a képviselõ-
ket, hiszen ez nem büntetés. Úgy gondoljuk, hátha így kötelességtu-
dóbban vesz részt mindenki a testületi üléseken. Ezt a módosítást egy
ellenszavazattal a Képviselõ-testület elfogadta – nyilatkozta lapunk-

nak Ambrus Tibor polgármester.

A vállalkozói és idegenforgalmi alap pályázatokra beérkezett ké-

relmeket elbírálták, ez alapján két vállalkozónak és egy szobakiadónak

ítélték meg a kért támogatást. Idén is sok civil szervezet fordult támo-

gatásért. A tavalyi tapasztalatokból okulva, mindenki hibátlan kérel-

meket nyújtott be, így a bizottságok után a Képviselõ-testület is meg-

szavazta a kért összegeket. Az egyházakat, a sportegyesületet, a Köz-

alapítványt továbbra is az idáig megszokott mértékben támogatja az

Önkormányzat. 

A Képviselõ-testület pályázatot nyújtott be a Kultúrház ablakainak

cseréjére és a klíma beszerelésére, hozzájárultak a „Csopaki Polgárõr

Egyesület” Csopak névhasználatához. Támogatták a strandon elhe-

lyezendõ jegyárusító automata beszerzését, és a Mojito Lemon Kft.

strandra való kitelepülési kérelmét. Döntöttek több lakossági kére-

lemmel kapcsolatban is, így támogattak egy területcserét, elutasítot-

tak egy terület adás-vételi ajánlatot, elengedték a Fecske utcában az

ivóvízhez szükséges közterület-bontási díjat, támogatták a strandi új-

ságos és lottózó új helyen való kialakításának lehetõségét.

Horgászstég
A Csopaki Hírek kérdéseire Ambrus Tibor polgármester válaszolt



Gyönyörû idõben az önkormányzat és az intézmények dolgozói, a
civil szervezetek tagjai, a település lakói és nyaralótulajdonosai ültet-
tek mandulafákat, levendulákat. Szépítették Csopak közparkjait, köz-
területeit.

Egy nyertes EFOP-os pályázatnak köszönhetõen településszépítõ
akciót szerveztek Csopakon. Több mint százan vettek részt az esemé-
nyen. Sok kisgyermekes család, nyugdíjas, együtt szépítették a köz-
séget. A falu több pontján 100 mandulafát ültettek el. A 71-es számú
fõútvonal mellett pedig ritkították a levendulást, majd azokat közpar-
kokba, az orvosi rendelõ mellé és a Kossuth utcában ültették el. Több
mint 200 tõt pedig a lakosok és a nyaralótulajdonosok kaptak meg,
melyeket a lakóhelyük elé tûzködtek.

A levendula, mint gyógynövény számtalan hatása mellet elsõsor-
ban nyugtató, feszültségoldó és enyhíti a fejfájást. Fertõtlenítõ, gyul-
ladást csökkentõ hatása közismert, meghûléskor inhaláláshoz hasz-
nálható. Segít a leégett bõr megnyugtatásában, annak gyógyulásában.
Az immunrendszert is erõsíti, alkalmas a rovarcsípések okozta kelle-
metlen bõrtünetek enyhítésére és ápolására. Illatpárnába töltve segíti
alvásunkat. Virágából szörp, zselé készíthetõ, valamint kitûnõ fûszer-
növény is.

Ambrus Tibor polgármester örömét fejezte ki, hogy ilyen sokan el-
jöttek a gyönyörû idõben, feláldozva ezzel szabadidejüket, tenni a
községért. – Úgy érzem, hogy egy sikeres napot zártunk. Túl azon ál-
tal, hogy megszépült a településünk, jó volt látni, hogy sok kisgyerme-
kes család, nyugdíjas együtt tett a közösségért. Fontosnak tartom,
hogy gyermekeinket arra neveljük, hogy ültessünk fákat, tartsuk tisz-
tában a településünket, környezetünket. Örülök annak, hogy vala-
mennyi civil szervezet és intézményünk képviseltette magát, állandó
lakosok és nyaralótulajdonosok egyaránt.

A Vasút utca mentén lefestették a korlátot, a futballpályánál pedig a
lelátót. Szépítették a Csonkatorony területét, és az Olaszrizling tanös-
vényt is. A munka végeztével a résztvevõket a Mandulavirág Óvoda jó-
voltából finom ebéd és frissítõ várta az Üdülõfalu és Camping területén.

Köszönjük szépen mindenki segítségét és munkáját!
Sz.P.
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Visszatekintés az elmúlt négy hónapra
(Folytatás a címlapról)

– Nemrég létrehozták az országban, majdhogynem egyedülálló
módon, az Egészséges Csopakért Programot. Miért volt erre szükség,
egyáltalán mit várnak tõle?

– Nagyon sok mindent végeztünk az elmúlt években az egészség-
ügyben. Voltak védõoltások, szûrõvizsgálatok, elõadások. A csopaki
lakosság tudatos felkészítésére, tájékoztatására van szükség, ehhez
kívánunk segítséget nyújtani. Úgy döntöttünk, hogy egy komplex és
egyben átfogó egészségügyi programot hozunk létre, részben az
EFOP pályázat segítségével. Ez egy két éves program, amelyet elkép-
zelésünk szerint, a néhány hetes kisbabától, a legidõsebb csopaki pol-
gárig is valamilyen formában bevonjuk. Évente két alakalommal szû-
rõvizsgálatokat szervezünk, a lakosság minél szélesebb körû bevoná-
sával. Május 12-én a Csopaki Református Általános Iskolával közö-
sen sport- és egészségnapot tartunk a településen, amelyen az embe-
rek az idei elsõ szûrõvizsgálaton vehetnek majd részt. 

– A Berekháti úton folyamatos a csõtörés, a lakók joggal bosszan-
kodnak, panaszkodnak ez ügyben. Mi várható itt? Sikerült-e valami-
lyen megoldást találni a DRV-vel?

– Folyamatosan tárgyaltunk a DRV-vel. Azon kívül, hogy tökéle-
tesen megértem a Berekháton élõk problémáját, panaszát, sokszor
esetleg a felénk áramló nem tetszésüket, kritikájukat, azt kellene
megérteni, hogy ez nem az önkormányzat feladata, ez ugyanis a DRV
tulajdona. Sajnos a mi úthálózatunk alkalmatlan arra, hogy az építke-
zéseknek köszönhetõen, ilyen nagy igénybevételt, terhelést kibírjon.

Nyilván megpróbáljuk mindezt ellenõrizni, most éppen a jegyzõ asz-
szony azon dolgozik, hogy egyfajta behajtási díjat szedjünk be, me-
lyet a késõbbiek során, kizárólag az utak javítására fordítanánk.
Ugyanakkor azt sem lehet megtenni, hogy kitiltsuk a betonkeverõs
teherautókat, hiszen az építkezéseknél ezek elengedhetetlenül fonto-
sak. Annyit tudtunk most elérni, hogy – remélhetõleg – a DRV bete-
szi a felújítási tervébe õsszel vagy jövõ tavasszal ezeket az utcákat.
Most a DRV munkatársai behelyeztek olyan elzárócsapokat, aminél,
hogyha csõtörés van, akkor mindkét oldalt lezárva, csak az érintett
szakaszon lesz vízhiány. Mi jeleztük a DRV-nek számtalanszor, hogy
ezek már nem rendkívüli események. Addig, amíg ezek a vezetékek
nincsenek kicserélve, sajnos a problémák nem oldódnak meg. Igye-
keztünk mindent megtenni annak érdekében, hogy a Berekháton a fo-
lyamatos csõtörések megszûnjenek, egyfajta „nyomást” gyakorol-
tunk a DRV-re, kormányzati szinten is jeleztük már ezeket az áldat-
lan állapotokat, hiszen errõl nem a füredi DRV-s kollégák tehetnek.

– Múlt szombaton lezajlódott a településszépítõ akció! Hogyan ér-
tékeli mindezt?

– Úgy érzem, hogy egy sikeres napot zártunk. Túl azon, hogy
megszépült a településünk, jó volt látni, hogy sok kisgyermekes csa-
lád, nyugdíjas együtt tett a közösségért. Fontosnak tartom, hogy gyer-
mekeinket arra neveljük, hogy ültessünk fákat, tartsuk tisztán a tele-
pülésünket, környezetünket. Örülök annak, hogy szinte valamennyi
civil szervezet és intézményünk képviseltette magát, állandó lakosok
és nyaralótulajdonosok egyaránt. Sz.P.

Mandulafákat és levendulákat ültettek – megszépült Csopak több pontja



Május 12-én az önkormányzat a Csopaki Református Általá-
nos Iskolával közösen, – egy megnyert EFOP pályázatnak kö-
szönhetõen – sport- és egészségnapot tartanak az iskolában és an-
nak környezetében. 

Az iskola a sport részét karolja fel, míg az önkormányzat az egész-
ségnapot. Dr. Imre Bence valamennyi korosztályt invitálja a nem
mindennapos rendezvényre, hiszen mindenki megtalálja a saját maga
programját. – Az egészség szempontjából mindenképpen fontos, hogy
legalább egyszer egy évben, akinek nincs is komolyabb panasza, az is
jöjjön el. Méresse meg a vérnyomását, a vércukrát, a koleszterin-
szintjét, illetve egyéb szûrõvizsgálatok is lesznek, melyeken szintén
érdemes részt venni. Lesz például bõrgyógyászati, allergia és uroló-
giai vizsgálat, szájüregi szûrés. Kiemelném, hogy a hallásvizsgálat-
nál a gyerekeknek lesz egy olyan külön program, amely azt a célt
szolgálja, hogy az õ hallásukat jobban, játékosabb módon meg lehes-
sen vizsgálni, ehhez egy korszerû, táblagépes alkalmazás áll majd a
szakemberek rendelkezésére. Azt még szeretném elmondani, hogy
minden egyes vizsgálat, szûrés ingyenes lesz, tehát már csak ezért is

érdemes lesz eljönni. Fontos, hogy az egészségünkre idõt áldozzunk.
A szûrõvizsgálatok mellett sportprogramok is lesznek a gyermekek
részére, az egészséges étkezés is egy fontos téma lesz, ebben egy
dietetikus lesz segítségünkre, míg a felnõttek részére egy érdekes elõ-
adással is készülünk a délután során. Mindenkit csak bíztatni tudok,
hogy látogasson el a rendezvényünkre.

Dr. Imre Bence úgy véli, hogy hazánkban egyre inkább odafigyel-
nek az emberek az egészségükre, ebben nagy szerepet játszik a média
is. Nyilván nem megy máról-holnapra az, hogy a lakosságot rávegyük
az egészségtudatosabb életmódra. Az mindenképpen örömteli, hogy
Csopakon az önkormányzat évente kétszer biztosít egészségnapot,
mely példaértékû lehet más települések számára is, emellett egyéb te-
rületeken, például a nem kötelezõ védõoltások támogatásán keresztül
is elõsegíti a lakosság egészségének a fejlesztését. Az idei évtõl egy
átfogó program keretein belül, az „Egészséges Csopakért Program”
kívánja elõsegíteni a lakosság egészségi állapotának további javítását.

Négy hónap telt el, hogy a két község körzeti orvosa, az eddig levont
tapasztalatokról, emberi benyomásokról kérdeztem a doktor urat. – Jól
érzem magamat Csopakon a családommal, ez a négy hónap úgy érzem
elegendõ volt ahhoz, hogy kezdjünk beilleszkedni, a helyi életmódot
megszokni. Nagyon pozitívan tapasztaltuk, hogy milyen kedvesek, befo-
gadóak a helyi emberek, mindezt magánemberként és orvosként is mon-
dom. A munkára rátérve, tagadhatatlan, hogy a kezdetben voltak nehéz-
ségek, de úgy érzem most már kellõképpen belerázódtunk a helyi körfor-
gásba. Egyre többen fordulnak hozzánk gondjaikkal, bajaikkal, melye-
ken természetesen igyekszünk segíteni. Egyre több új beteg érkezik hoz-
zánk, örülök annak is, hogy sok kisgyermekes család is bennünk találja
meg a bizodalmát – zárta szavait Dr. Imre Bence háziorvos. 

Sz.P.
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Dr. Imre Bence fontosnak tartja, hogy a május 12-én Csopakon megrendezésre
kerülõ sport- és egészségnapra minél többen jöjjenek el



Folytatódott a kultúrház nagytermében a retro mozi. A
szervezõk a Csinibaba címû filmet vetítették le, mely a mai na-
pig nagyon népszerû az emberek körében. Vendégnek Molnár
Piroska, a Nemzet Színésze, Kossuth- és Jászai Mari-díjas szí-
nésznõt hívták meg. 

Mindenki nagy meglepetésére eljött a rendezvényre Haumann

Péter Kossuth-díjas színész is a feleségével, mondván, évtizedes

barátság fûzi Molnár Piroskához, és amikor meghallották, hogy

ilyen rendezvény lesz Csopakon, egybõl átjöttek a szomszédos fa-

luból, Paloznakról.

A vetítést megelõzõen Varga Kende Lõrinc mûvelõdésszerve-

zõ mutatta be röviden a filmet, melyet Tímár Péter rendezett

1996-ben. A film 1962 nyarán játszódik. Az egész kerület a „Ki

mit tud”? lázában ég, a tehetséges fiatal együttesek tudásuk legja-

vát bedobva pórbálnak kijutni Helsinkibe, ahonnan „már komp

járt át Leningrádba”, ám természetesen a nyerteseket itt sem a vé-

letlenre bízzák.

A Csinibaba címû filmet 550 ezren tekintették meg annak ide-

jén a mozikban, mely azóta, igazi kultuszfilmé nõtte ki magát,

így jó választás volt a szervezõk részérõl, hogy a tavaszias idõ-

ben, örökzöld slágerekkel és sok humorral tarkított filmet láthat-

tak a nézõk. Sokan, olykor együtt énekelték a slágereket, és na-

gyokat nevettek, hiszen ha némi túlzással is, de a Csinibaba gör-

be tükröt állított az akkori politikai rendszernek, kornak, fiatal-

ságnak.

A film vetítése után Varga Kende Lõrinc beszélgetett Molnár

Piroska színmûvésznõvel. A kérdések jók voltak, látszott a mû-

sorvezetõn, hogy alaposan felkészült a filmbõl és a színésznõ

életútjából, pályafutásából. Molnár Piroska mindig is színésznõ

szeretett volna lenni. Igaz elõtte a mama unszolására Szegeden

közgazdasági technikumban érettségizett, de 1964-ben felvet-

ték a Színház- és Filmmûvészeti Fõiskolára, melyre a mai napig

szívesen emlékszik vissza. Mindenkinek köszönettel tartozik,

aki tanította õt a fõiskolán, Pártos Gézától kezdve, Sulyok Má-

rián át Gárdi Józsefig, és az osztálytársainak, akikkel a mai na-

pig tartja a kapcsolatot, sajnos néhányan már nem élnek közü-

lük. 

Molnár Piroskának nagyon jó emlékei voltak a forgatásról.

Olyan kollégákkal szerepelhetett a filmben, mint például

Gálvölgyi János, akivel elõtte nem játszottak együtt, se filmben,

se színdarabban. Többek között ezért is emlékszik szívesen vissza

a mai napig a filmre, ahol Gálvölgyi feleségét, Arankát játszotta.

A színésznõnek nagy szívfájdalma azonban, hogy a Mechwart-

téren már nincs meg az a szökõkút, ahol a film legvégén együtt

énekelnek és pezsgõznek, Gálvölgyi Jánossal és Lázár Katival.

Igaz ezt a jelenetet már októberben forgatták, meglehetõsen hideg

idõben, így olyan gumicsizmába mentek be, amelyet nem láthat-

tak meg a nézõk, így mindenki számára az a kép jött le, hogy õk

mezítlábasan élik meg, az „édes életet”.

Molnár Piroska négy darabban játszik jelenleg a Thália Szín-

házban, de ezen kívül még van nyolc futó elõadása, más teátru-

mokban. Nem tagadja, hogy egyre nehezebben bírja erõvel, de

mind a mai napig szívesen csinálja, hiszen ez számára nem szak-

ma, hanem szerelem, ráadásul mindemellett a fiatal színészeket

is felkarolja, tanítja. A Balaton és Csopak mindig is közel állt a

szívéhez. Mint mondta, épp útközben énekelte a „Csopak, Som-

ló, Badacsony, borral töltsd a kulacsod” operettet. Ezzel is „fel-

készítve” magát a településre, amely elmondása szerint nagyon

gyönyörû, rendezett, és ámulattal beszélt a virágok sokszínûsé-

gérõl, melyet több község és város is megirigyelhetne. Mindent

egybevetve egy jó hangulatú rendezvény részesei lehettek azok,

akik eljöttek a kultúrházba. A retro mozi azonban folytatódik!

Május 18-án Haumann Péter nem nézõként, hanem vendégként

lesz jelen, elõtte pedig levetítik a Kalandorok címû filmet. Érde-

mes lesz arra is eljönni, hiszen a minõségi kikapcsolódás ismét

garantált.
Sz.P.

Két Kossuth-díjas színész Csopakon, egy film
– idõutazás a hatvanas években
Molnár Piroska színmûvésznõ volt a Filmklub vendége
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Elfeledett magyar ételek
Káposztás prósza

(alföldi tájjellegû étel)

Következik egy végtelenül egyszerû húsmentes recept, melyet már
tényleg nagyon kevés helyen lehet felfedezni.

Hozzávalók négy fõre: 0,5 kg kukoricaliszt,1 liter tej, 20 dkg ser-
tészsír, 10 dl tejföl, 20 dkg fejes káposzta, 2 dkg só.

A fejes káposztát apróra vágjuk, egy cserépedényt (melyet elõzõ-
leg vízben beáztattunk) kikenünk a zsírral. A kukoricalisztet tejjel
összekeverjük úgy, hogy belõle jól önthetõ tészta legyen, és az
edénybe öntjük. Tetejére kevés tejfölt és zsírt öntünk, káposztával
megszórjuk és sütõben megsütjük (kb. 25 perc, 180 C fokon). Tála-
láskor tehetünk még rá egy kis tejfölt és pirospaprika színét.

A recept húsmentes, de én még tálaláskor megszoktam szórni egy
kis apróra vágott, pirított szalonnával, csak úgy az íze kedvéért. Eh-
hez a recepthez egy jó pohár frissen csapolt sör illik.

Jó étvágyat kívánok! Gál Tamás
élelmezésvezetõ

Bokros koronafürt 
(Hippocrepis emerus, syn. Coronilla emerus)

Szubmediterrán elterjedésû pillangós virágú növény, mely akár a Ba-
laton-felvidék címernövénye is lehetne. Hazánkban elõfordulása szinte
csak a Balaton-felvidékre és a Keszthelyi-hegységre szorítkozik, ahol a
száraz, meleg molyhos tölgyesek és sziklai bükkösök jellemzõ cserjéje.
Sárga virágözönét április második felében és május elején sûrûn látogat-
ják a különbözõ poszméh fajok, melyek a növény megporzását végzik.
Tavaszi fagyokra érzékeny, ezért elterjedését fõként a meleg, száraz,
sziklás erdei élõhelyekre korlátozza, itt ugyanis a tavaszi kisugárzásos
fagyok kialakulásának esélye elenyészõ. A csopaki Öreg-hegyen, a Csá-
kány-hegyen és a Nosztori-völgyben is jellemzõ növényfaj.

Leírása: 1–1,5 m magasra is megnövõ (de általában kisebb), erõ-
sen ágas cserje, zöld színû, szögletes hajtásokkal. Páratlanul szárnyalt
levelei 7–9 levélkéjûek; a levélkék visszás-tojásdadok, 1–2 cm hosz-
szúak. Sárga virágai hosszú kocsányú, 2–3 virágú ernyõben nyílnak.
Termése hosszú, hengeres, cikkes hüvely. Esetlegesen a pukkanó du-
dafürttel (Colutea arborescens) összetéveszthetõ. Védett, természet-
védelmi értéke 10.000 Ft.

Forrás: BfNPI, Magyarország védett növényei
Vers Réka oktatási szakreferens

www.bfnp.hu

A hónap növénye a Balaton-felvidéki Nemzeti Park területén
Havonta megjelenõ írásunkban Csopak és térségében élõ, esetleg fel sem tûnõ növény- és állatfajokat szeretnénk bemutatni.

Fotó: Mészáros András

Létrehozták az Egészséges Csopakért
Programot – a cél az egészség megõrzése

A tudomány fejlõdése és az emberek tudatos gondolkodásá-
nak következtében nem csak a nõk, hanem a férfiak átlagéletko-
ra is megnõtt. Az önkormányzat számára fontos, hogy a csopaki
lakosoknál a megnövekedett élettartam jó egészséggel is társul-
jon, szükséges, hogy az emberek aktívan részt vegyenek a beteg-
ségek megelõzésében. 

Ezért létrehozták az Egészséges Csopakért Programot, amelynek cél-

ja, a csopaki lakosság egészségének megõrzése. Az emberek még min-

dig nem törõdnek kellõképpen az egészségükkel, nem élnek a szûrõvizs-

gálat adta lehetõsséggel, éppen ezért sokszor a betegségek felismerése

csak késõn történik meg, amikor már nincs segítség. Mindenkinek meg

kell értenie, hogy az idõben felfedezett betegség gyógyítható, a szûrõ-

vizsgálat pedig életet menthet. – A csopaki lakosság tudatos felkészíté-
sére, tájékoztatására van szükség, ehhez kívánunk segítséget nyújtani.
Úgy döntöttünk, hogy egy komplex és egyben átfogó egészségügyi prog-
ramot hozunk létre, az EFOP pályázat segítségével. Ez egy két éves
program, amelyet elképzelésünk szerint, a néhány hetes kisbabáktól, a
legidõsebb csopaki polgárt is valamilyen formában bevonjuk. Évente két
alakalommal a legkülönbözõbb szûrõvizsgálatokat szervezünk, a lakos-
ság minél szélesebb körû bevonásával. Május 12-én a Csopaki reformá-
tus Általános Iskolával közösen sport- és egészségnapot tartunk a tele-
pülésen, amelyen az emberek több szûrõvizsgálaton vehetnek majd részt
– kezdte a program ismertetését Ambrus Tibor polgármester.

Kibõvítették a nem kötelezõ védõoltások ingyenessé tételét, de a

program részletesen bemutatja az egészséges életformát, egészen a he-

lyes mozgás és táplálkozásig.  Az Egészséges Csopakért Program fó-

kuszpontjában a prevenció és az egészség megõrzése áll. Elsõdleges

célja a betegségek kezelésével szemben azok megelõzése, amennyiben

mégis kialakult már valamely betegség, a cél annak mielõbbi felisme-

rése, célzott szûrõvizsgálatok segítségével. Csopak önkormányzata

úgy döntött, hogy a nem kötelezõ védõoltásokat (bárányhimlõ, a cse-

csemõk vírusos hasmenése, a 12 éves fiúk HPV, a 8. osztályosok, a

csecsemõk agyhártyagyulladás, és a 65. év felettiek tüdõgyulladás el-

leni védõoltást) térítésmentesen biztosítja a szociális keret terhére.

Szendi Péter
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Bibliaismereti versenyt tartottak
az iskolában

Immár hagyomány, hogy iskolánk tavasszal bibliaismereti
versenyt hirdet a Balaton- felvidéki református általános iskolák
tanulói részére.

Idén negyedik alkalommal rendeztük meg a versenyt, melynek tema-
tikája az ószövetségi József alakja köré szervezõdött. A verseny felada-
tai a megadott témakört járták körül hol komoly, hol könnyedebb formá-
ban. Az „elméleti” feladatokat Bibliai Activity és énekszó is színesítette.

A jó hangulatú délutánon a következõ eredmény született:
1. Balatonfüredi Református Általános Iskola
2. Csopaki Református Általános Iskola
3. Bocskai István Református Általános Iskola, Papkeszi
A versenyen résztvevõ – olykor már ismerõsként visszatérõ - gyer-

mekek nem csupán tárgyjutalmakkal gazdagodtak ezen a délutánon,
hanem a versenyzés izgalmával, és az együtt töltött kellemes percek
emlékével térhettek haza.

Gégény Marianna

Sikeres volt a vers- és prózamondó
verseny az iskolában

Hagyományaink szerint minden áprilisban, a Költészet Napja (áp-
rilis 11.) tiszteletére megrendezzük vers- és prózamondó versenyün-
ket iskolánkban. Az idei mottónk: „A jókedvem dalol a madárdalban
…”, melynek megfelelõen humoros, vidám mûvek elõadását vártuk
alsó és felsõ tagozatos tanulóinktól.

Szép számmal vettek rész a gyerekek a versenyen, ahol alkalman-
ként megkönnyeztünk egy-egy elõadást, és könnyeinknek nem a szo-
morúság volt az oka. Amennyiben a kiválasztott mû megtalálta a
„megfelelõ” elõadót, mondhatnánk csoda született a szemünk elõtt.

A verseny helyezettjei: 2. osztály Vers: 1. Pfisztner Márton – vers,
2. Puskás Bence – vers, 3. Steinhausz Áron - vers, különdíj: György
Alex – vers. 3. osztály. Vers: 1. Dobos Bulcsú – vers, 2. Istenes Nóra
– vers, 3. Végh István - vers. Próza: 1. Ambrus Abigél / Balogh Ben-
degúz, 1. Balogh Bendegúz 4. osztály. Vers 1. Dobos Botond, 2.
Csalló Levente, 3. Chugyik Bíborka, 5-6. osztály. Vers: 1. Végh Fan-
ni 5.o. 2. Lakatos Réka 5.o. 3. Saáry Dávid Zoltán 6.o. Próza: 1.
Tombor Bulcsú 5.o.  7-8.osztály Vers: 1. Balogh Botond 7.o. Próza:
1. Deák Blanka 8.o.  / Tombor-Madarassy Koppány 8.o.

Ez a két szívünket felvidító délután is bizonyíték arra, hogy az iro-
dalom, a költészet színesíti életünket, nélküle kevesebbek lennénk.

Gégény Marianna

Költészet napja a Mandulavirág Óvodában

Április 11-én nagycsoportos óvodásaink verses kötetekkel érkeztek az
óvodába. Már az elõzõ napokban is több alkalommal beszélgettünk a kö-
zelgõ jeles napról. Könyveket lapozgattunk, miközben a gyermekek meg-
figyelhették a mesekönyvek és a verses kötetek közötti különbségeket. Az
óvodában töltött három év alatt gyakran hallottak, tanultak verseket. Be-
széltünk arról is, hogy sok olyan vers van, amit megzenésített formában is-
mernek, szeretnek. A költészet napján a gyerekek örömmel mutatták egy-
másnak szép könyveiket, a színes illusztrációkat. Különleges élmény volt
valamennyiünknek egy nagyon régi Petõfi kötet lapozgatása. Volt, aki
megjelölte otthon a kedvenc versét, mások az óvó nénire hagyták a válo-
gatást. A könyvek a csoportban maradtak, a gyerekek azóta is minden nap
kérik a folytatást, szívesen hallgatják az újabb verseket.

Szántiné Váradi Zsuzsanna óvodapedagógus



Csopak – A Csopak Nyugdíjas Klub és a Nõk a Balatonért
Egyesület csopaki csoportja Balogh László erdõmérnököt hívta
meg a kultúrház nagytermébe, aki az Idegen honos fákról tartott
elõadást, élénk érdeklõdés közepette. 

Legelõször a vendégeket Szauer Rózsa a Nõk a Balatonért Egye-

sület elnöke köszöntötte, aki elmondta, hogy az elõadás a Földmûve-

lésügyi Minisztérium Zöld Forrás Program keretén belül valósult

meg. A rendezvényt színesítette egy vándorkiállítás is, mely a Bala-

tonra és környékére jellemzõ fákról, halakról, bogarakról, és az ide-

genhonos inváziós fajokról szólt.

Balogh László olyan fafajokról beszélt, amely a kiskertekben, a

városokban, de kint az erdõkben is közönségesek. Négy Észak-Ame-

rikából (fehér akác, zöld juhar, amerikai kõris, kései meggy), egy a

Távol-Keletrõl (mirigyes bálványfa), egy pedig Délkelet-Európából

(keskenylevelû ezüstfa) származik.

Az elõadó arra hívta fel a figyelmet, hogy az említett fafajok több-

sége erdészeti szakmai szempontok alapján került széles körben fel-

használásra, de voltak olyanok is, amelyek díszfaként, sorfaként, me-

zõvédõ erdõsáv fafajaként „hódította meg” a hazai tájat. Külön ki-

emelte a fehér akác ellentmondásos megítélését. Természetvédelmi

szempontból invazív fajnak kell tekinteni, és a védett Natura 2000-es

területeken visszaszorítása indokolt, ugyanakkor a magyar köztudat-

ba kedvezõ megítélése olyan régen beépült a sok jó tulajdonsága mi-

att, hogy 2016-ban Hungaricum címet is kapott. 

Az elõadás során elhangzott az is, hogy bár ezek a fajok, beépül-

tek a mindennapjainkba, milyen sok természetvédelmi problémát vet-

nek fel. Mindezek megosztják az emberek véleményét, többségérõl

nem is tudják, hogy invazív fajról van szó, hiszen csak a kiskertekbõl

ismerik, miközben agresszív terjeszkedésükkel az õshonos fajokat ki-

szorítják egy adott élõhelyrõl, vagy akár a kertünkben is problémákat

okozhatnak. 

szp
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Eredményesen mûködik Csopakon a Bozsik-program 
– egyre több gyerek focizik

Mivel a Csopak SC a megyei másodosztályban szerepel, ezért
nem kötelezõ indítaniuk csapatokat az egyre népszerûbb Bozsik-
programban. Mint ismeretes Makó István a felnõtt csapat edzõ-
je, ráadásul 2014 óta foglalkozik a gyerekekkel is.

Hangos gyerekzsivaj fogad a tornacsarnokban. Éppen a legkiseb-

beknek tart edzést István. A lurkók nagyon lelkesek, minden egyes jó

megmozdulásért, gólért, dicséretet kapnak. Õk pedig örülnek, hogy

István bácsi elismerõen csettint, látszik rajtuk, hogy jól esik a pozitív

visszajelzés. – Közel negyven gyermekkel foglalkozom most már, U7,

U9 és U11-es korcsoportokban. Az edzésidõpontok minden héten,
kedden és pénteken vannak. A legkisebbekkel délután negyed négytõl
gyakorlok, a többi két korosztály óránként követi õket. Úgy érzem jó
irányban haladunk, egyre több gyerek kezd el focizni, a feltételek pe-
dig adottak. Õsszel szeptembertõl-novemberig tart a Bozsik-pro-
gram, mely tavasszal újraindul. A tornákon hat egyesület vesz részt,
rajtunk kívül Tihany, Szentantalfa, Tótvázsony és Balatonfüred két
csapattal. Azokat a gyerekeket, akik ügyesebbek, vagy már 11 éves
koruk után nem tudjuk foglalkoztatni, Balatonfüredre irányítjuk –
kezdi Makó István. 

István büszkén említi meg az ovifocit is, mert nemcsak az iskolá-

sok, hanem az óvodások is járnak hetente a tornacsarnokba gyakorol-

ni. Kérésemre két tehetséges focistát kiválaszt, akik szívesen nyilat-

koznak. Sebestyén Álmos 9 éves tanuló, nagyon szeret focizni, lejár-

ni az edzésekre, elmondása szerint Pista bácsi balszélsõként számít rá.

Kedvenc csapatai a Real Madrid és a Barcelona, példaképe pedig Toni

Kroos, a német labdarúgó válogatott kiválósága. Konrád Dominik 6

évesen már most eldöntötte, hogy felnõttkorában labdarúgó lesz. Ked-

venc labdarúgói Ronaldo és Messi, de nagy örömömre megemlítette

Puskás Öcsi bácsit is. Ha hiszik, ha nem, õ is a két spanyol sztárcsa-

patért rajong. Posztja csatár, sokszor betalál az ellenfelek kapujába.

Mindent egybevetve kellemes élményekkel távoztam. Jó érzés volt

látni, hogy Csopakon milyen sokan és mennyire szeretnek focizni. Re-

mélhetõleg idõvel, valamelyikükre méltán büszkék lehetünk.

Sz.P.

Õshonos és idegen fafajok Magyarországon

Balogh László olyan fafajokról beszélt, amely a kiskertekben, a vá-
rosokban, de kint az erdõkben is közönségesek. Négy Észak-Ameri-
kából (fehér akác, zöld juhar, amerikai kõris, kései meggy), egy a Tá-
vol-Keletrõl (mirigyes bálványfa), egy pedig Délkelet-Európából
(keskenylevelû ezüstfa) származik. 

Fotó: Szendi Péter
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Akikre büszkék vagyunk…

A közelmúltban mezei futó diákolimpia körzeti döntõjét rendezték

meg Balatonfüreden. Az 1. korcsoportban 5. lett Balogh Bendegúz, a

lányoknál pedig a 6. helyezést szerezte meg Szabó Leilani. A 2. kor-

csoportban az ezüstérmes lett Chugyik Liliána.  A 3. korcsoportban a

dobogó második fokára állhatott Szabó Noáh, míg a lányoknál arany-

érmet szerzett Kovács Cintia. A 4. korcsoportban Balogh Botond a 8.

helyen végzett. 

Nemrégiben dartsos utánpótlás bajnokság volt Székesfehérváron.

Zaka Krisztián 8. osztályos tanuló páros versenyen 3. helyezést ért el.

Gratulálunk a lányoknak és a fiúknak, a kiváló eredményekhez! 

Sz.P.

7th Spirit Open Taekwon-do
Championship

15 regisztrált ország....

közel 40 klub...

mintegy 400 versenyzõ... köztük 9 Hullámtörõ.

2018. április 7-én rendezték meg a 7. Spirit Open nyílt taekwon-

do versenyt, amelyen a csopaki Hullámtörõk Taekwon-do Klub ver-

senyzõi küzdelem, formagyakorlat és erõtörés versenyszámokban in-

dultak.

A „kézzel fogható” eredmények:

– Serdülõ fiú, formagyakorlat, 9-7 gup: Farkas Huba I. hely. (32

indulóból!)

– Serdülõ lány, formagyakorlat, 9-7 gup: Gábor Alma II. hely, Hu-

szár Vanda III. hely. (16 indulóból!)

– Serdülõ fiú, küzdelem: Steinhausz Gergõ III.hely.

– Felnõtt nõ, formagyakorlat, 9-6 gup: Pall Ildikó III. hely.

– Felnõtt férfi, formagyakorlat, 9-6 gup: Farkas Zoltán III. hely.

Mérlegünk tehát 1 arany, 1 ezüst, és 4 bronzérem.

A verseny egyik érdekessége volt, hogy most elõször rendeztek

gyerek és serdülõ korcsoportokban erõtörés versenyszámot. A ver-

senyzõk egy olyan célpontot ütöttek meg kézéllel, illetve rúgtak meg

köríves rúgással, amely – mint egy digitális mérleg – „mérte” a be-

csapódások erejét. Az ütés és a rúgás pontszámát összeadták, és az

összesített pontszám alapján alakult ki a sorrend.

Bár ennél a versenyszámnál nem sikerült dobogóra kerülni, az

alábbi adatok fantasztikus teljesítményt tükröznek, és nagy reménye-

ket adnak a jövõt illetõleg:

A serdülõ fiúknál 58 indulóból Steinhausz Gergõ 4., Gál Dominik

20., Farkas Huba 27. lett.

A serdülõ lányoknál 37 indulóból Gábor Alma 4., Huszár Vanda

11. lett.

Gál Dominiké volt a serdülõ fiúknál a harmadik legerõsebb kézél

csapás, Gábor Almáé pedig a serdülõ lányoknál a második legerõ-

sebb.

Valamennyi versenyzõnk nagyon fegyelmezetten, és felkészülten

vett részt a megmérettetésen, hatalmas gratula mindenkinek, és külön

köszönet annak a 18 klubtagnak, hozzátartozónak, akik eljöttek ve-

lünk, és a felkészülésben és/vagy a versenyzõk koordinálásában nyúj-

tottak segítséget, illetve lelkes szurkolással járultak hozzá a Csapat

újabb sikereihez.

Harcmûvészet+Közösség+Életérzés=Hullámtörõk TKD Klub

Gábor Farkas 
vezetõ edzõ

VIII. Pintér Imre emlék horgászversenyt
tartott a Csopak-Paloznak Horgász Egyesület

Amelyet 2018. április 14-én (szombaton) tartottak a Csopaki
Strandfürdõ Nyugati oldalán.

A versenyt az alábbiak szerint díjazták:
A felnõtt és ifi (egy kategória) I.-II.-III. helyezettek részére em-

lékserleget, a gyermek horgász I.-II.-III. helyezetteknek emlékérmet

adományoztak.



A Nyugdíjas Klub áprilisi programjairól
Áprilisi programunkat a „Balatonnál elõforduló idegenhonos

özönfajokat bemutató vándorkiállításhoz” kapcsolódó elõadással
kezdtük. A vándorkiállítást a NABE, a Földmûvelõdésügyi Miniszté-
rium Zöld Forrás Program segítségével hozta létre és a Balaton kü-
lönbözõ településein mutatják be. Csopakon a bemutatóra a Csopak
Nyugdíjas Klub és a Nõk a Balatonért Egyesület Csopaki csoportja
szervezésében a kultúrházban került sor. Szauer Rózsa, a NABE el-
nöke köszöntötte a megjelenteket és bemutatta az elõadókat. Dr. Ta-
kács Péter, a Balatoni Limnológiai Intézet tudományos fõmunkatársa
az invazív halfajokról tartott érdekes elõadást. Fõ témaköre a nem kí-
vánatos halfajok idekerülése, térhódítása, az õshonos halfajokra való
veszélyeztetésük volt. Különleges információk birtokába jutottunk az
Ezüst kárász, az Amerikai törpeharcsa, a busafajok életvitelérõl, a
Balaton élõvilágában játszott szerepükrõl.

Balogh László erdõmérnök, az idegen fák témakörben tartott ér-
dekfeszítõ elõadást. Sok mindent megtudtunk a Fehér akác, a Zöld ju-
har, a Kései meggy, a Keskenylevelû ezüstfa, a Mirigyes bálványfa,
ill. a különleges Oxyifa hasznos és kevésbé hasznos tulajdonságairól.

A szépszámú hallgatóság nagy tapssal köszönte meg Dr. Takács
Péternek és Balogh Lászlónak a magas színvonalú elõadást. Remél-
jük máskor, más témában is találkozhatunk velük. Köszönjük!

A Nyugdíjas Klub ebben az évben is megünnepelte a Magyar Köl-
tészet Napját. Az idén Dr. Pécsvárady László verseire esett a válasz-
tás. Csopak neves lakosa csodálatos versekben örökítette meg a cso-
paki tájat, a dûlõket, pincéket, növény és állatvilágot, a csopaki em-
bereket a Csodás Csopak, egykor volt Csopak címû verseskötetében.
Laci bácsit régi családi kötelék fûzi Csopakhoz. Minden versén átsüt
Csopak, a szõlõ, a Balaton, az itt élõ emberek iránti szeretete. Nagyon
szemléletesen írt a csopaki tájról, a Balaton szépségérõl, a szõlõkrõl,
pincékrõl, régmúlt szüretekrõl, épületekrõl. Szép gondolatokat fogal-
mazott meg régi emlékekrõl, tárgyakról. Verset írt a régi csopaki élet-
rõl, a falu jelképévé vált Csonka toronyról is.

A Helyi Értéktár Bizottság felvette a fent említett verseskötetet a Cso-
paki érékek közé. Laci bácsi 93 éves, és a mai napig ír verseket. Köszön-
jük a szép és megható költeményeket. Azt az élményt, hogy a régi Cso-
pakról megismerhettünk egy villanásnyit a versek, a szavak ereje által.

Reméljük mindenkit feltöltött a versek mondanivalója és a régi ké-
pek hatása.

Köszönjük az irodalmi színpad tagjainak a lelkes, odaadó munká-
jukat, amivel megörvendeztettek bennünket.

Április 18-án folytattuk a „Hajóval a Világ legszebb tájain” sorozat
vetítését és egzotikus tájakon jártunk, A Csendes-óceán legszebb szi-
getein tehettünk „látogatást”. Megcsodálhattuk Chile vad partjait, a le-
gendás pampákat és a San Rafael gleccsert valamint a Húsvét szigete-
ken a rejtélyes emberábrázolású szobrokat. Tahiti és Új-Zéland érinté-
se után Ausztráliában kötöttünk ki, megtekintve a búja õserdõket, ki-
etlen sivatagot és Sydney városát. A Fidzsi szigetek és Hawaii látni-
valóival fejeztük be a képzeletbeli utazásunkat. Ha nem is a maga va-
lóságában, de a film segítségével olyan tájakon járhattunk ahová nem
valószínû, hogy eljutunk, viszont szép élményben volt részünk.

Az Önkormányzat fel-
hívására a mi klubunk is
részt vett a faluszépítõ
programon. A Szent Do-
nát szobor mellett lévõ
parkban levendulát ültet-
tünk és kigyomláltuk a vi-
rágágyásokat. Nagyon jó
volt látni a falu lakosságá-
nak összetartó erejét a fa-
lu tisztaságának és fákkal,
virágokkal való szépíté-
sét. A végeredmény ön-
magáért beszél.

A Nyugdíjas Klub idén
is, a hagyományainknak
megfelelõen a klub férfi
tagjai szalagokkal feldí-
szített májusfát állítottak.
A szép idõ és a finom zsí-
ros kenyér is hozzájárult a
jó hangulatú beszélgetéshez. Ennek a programnak a folytatása május
végén, a májusfa kitáncolás lesz az óvodások közremûködésével.
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Csopaki Nyugdíjas Klub 
május havi programjai

Rendezvények:
Május 2 (szerda): Anyák napi ünnepség, az óvodások mûsorával.

Kultúrház 16 óra
Május 8. (kedd): Elnökségi ülés. A XVI. KD Regionális találkozó

elõkészítése, nyári feladatok. Civilház. 16 óra.
Május 9.(szerda): Az EFOP pályázatból megvalósuló „Egészséges

Csopakért program”-ról kapunk tájékoztatást Szendi Pétertõl és
Varga Kendétõl A XVI. KD Regionális találkozó elõkészítése,
feladatok kiosztása. Kultúrház. 16. óra

Május 17. (csütörtök): Kirándulás PÁPÁ-ra Város nézõ sétánk során
megtekintjük Pápa nevezetességeit, kiemelve az Eszterházy kas-
télyt, a Kékfestõ múzeumot, Nagytemplomot. Haza felé megál-
lunk Gannán a mauzóleumnál, Tapolcafõn megtekintjük az Ör-
vénytavat és Döbröntén a Szarvaskõ várat. Márkón egy vacsora
elfogyasztása után indulunk haza Csopakra. Indulás 7:30-kor
(gyülekezés a szokott helyeken 7:15 ) haza érkezés: 21 órakor
A kirándulás 7500 Ft, klubtagoknak: 3000 Ft-t amennyiben már
legalább fél évi tagsággal bírnak.

Május 26 (szombat): XVI.Közép-Dunántúli regionális Nyugdíjas talál-
kozó. Gyülekezés a Csopak Üdülõfalú és kempingnél 8 órakor.

Május 23 (szerda): Madarak és fák napja piknik a Balatonfüred-i
Koloska völgyben. Gyülekezés 14 órakor a Civil Háznál

Május 30. (szerda): Májusfa kitáncolása az óvodások részvételével.
Férfiak köszöntése! Civilház 16 óra 

Klubfoglalkozások: Összejövetelek a Civilházban, igény szerinti
napokon és idõpontban.
A foglalkozásokat és azok programjait a szakkörök szervezik.
Nyári idõszakban (június, július, augusztus) szünetet tartunk, a
fontosabb eseményekrõl külön értesítjük a tagságot, ügyelet és
könyvtár minden csütörtökön 16-17 között a Civilházban.
Torna Varga Mária gyógytornásszal május 8 és 15.-én kedden 9
órakor a kultúrházban!!

Kérjük a tagságot, hogy a családtagjai körében népszerûsítsék
a Klubunkat, és ha lehet az SZIA 1%-t a Klub javára ajánlják
fel. Adó számunk: 18936434-1-19

Elnökség
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Védõnõi tanácsok
Mitõl óvjuk gyermekünket

a nyári nagy melegben?
Közeledik a nyár, a tavaszi napsugárzásnak is egyre nagyobb az

„ereje”, fontos, hogy gyermekeink védelmérõl megfelelõen gondos-

kodjunk a meleg hónapokban.  Az egyik legfontosabb dolog a meg-

felelõ folyadékbevitel, illetve folyadékpótlás, lehetõleg tiszta víz for-

májában.  A napvédelem szintén nagyon fontos, magas faktorszámú

krémmel kenjük be a kicsik arcát, ruhából kilátszó testrészeket, (kéz-

fejük gyakran leég, hisz a babakocsiban ülve, kapaszkodnak és azt

nem éri az árnyék). Fejükre mindig tegyünk vékony anyagból ké-

szült, lehetõleg napellenzõs sapkát, kendõt a napszúrás elkerülése

végett. Kánikulában még árnyékban se tartózkodjunk velük a sza-

badban 11 és 15 óra között, hõszabályozásuk még bizonytalan, köny-

nyen felhevül a testük.

A legtöbb családban az autóban van légkondicionáló, ami több

veszélyt is rejt magában.  Az egyik, a nem megfelelõen tisztított be-

rendezésekbõl származó súlyos fertõzések, a másik pedig, hogy a le-

hûtött autóból kiszállva a hirtelen hõmérsékletváltozás (akár + 10 fok

különbség) következtében az erek kitágulnak, ami sokkos állapot-

hoz, keringésleálláshoz is vezethet a csecsemõknél. Nem lehet elég-

szer hangsúlyozni, hogy SOHA NE HAGYJUK A GYEREKET A

BEZÁRT AUTÓBAN MAGÁRA még percekre sem!!! Egy napon

álló autóban akár 40-50 C fok is lehet, ami nagyon rövid idõn belül

a gyermek halálát okozhatja.

Kissné Ughy Bernadett
védõnõ

Nyári munka Csopakon 
a Kereked Vitorlás Klubban

Csopakon a Kereked Vitorlás Klub (Csopak Örkény István
sétány 14) kikötõjében 10 éve nyaranta üzemelõ színvon-
alas büfé csapatába jelentkezõket keresünk a következõ
munkakörökbe:

• Pultos-felszolgáló
• Konyhai kisegítõ
• Szakács

Amit ajánlunk:
• Színvonalas környezet, jó társaság a vízparton zárt klubban, 
• Élhetõ munkaterhelés, fejlõdési lehetõség, kezdõket is

várunk,
• Bejelentett versenyképes fizetés legalább 2 vagy 3

hónapos idõszakra,
• Szállás 2-3 ágyas szobákban, étkezési lehetõség és

utazási költségtérítés,
Jelentkezéseket lehetõleg fényképes életrajzzal a

ferif@yahoo.com címre vagy 
a 06 30 216 98 10-es telefonszámon várjuk.

Aktív nagycsaládosok
Beszélgetés a hétgyermekes apával,

Tombor Balázzsal
A településen jó né-

hány civil szervezet mû-
ködik. Elég, ha megem-
lítjük a nyugdíjasklu-
bot, a kertbarát kört, a
horgász-egyesületet
vagy a vitorlázókat, de
még lehetne sorolni. A
Szõlõszem Csopaki
Nagycsaládosok Egye-
sülete 2012 végén ala-
kult meg Tombor Ba-
lázs vezetésével.

A kellemes tavaszi
idõben egy afrikai orosz-
lánkutya és Balázs fogad

a családi házuknál, mely korábban a polgármesteri hivatal volt. Szükség
is van a nagy épületre, hiszen hét gyermeket nevelnek feleségével, An-
nával. „Nõuralom” alakult ki a családban, születési sorrendben: Kop-
pány, Ilona, Bulcsú, Napsugár, Rózsa, Piros és Jázmin. Balázs mindig
is sok gyermeket szeretett volna. Véleménye szerint jelenleg jobban tá-
mogatottak a nagycsaládosok, mint korábban, ami számszerûsíthetõ és
erkölcsileg is igaz. További gyerekeket viszont már nem terveznek.

Tombor Balázs civilben építészmérnök, de eddig jól beosztotta a csa-
lád és a munka mellett az egyesület ügyes-bajos dolgait is. Mindehhez
persze kitartás és szervezés szükségeltetik. A közel öt éve létrejött civil
szervezet céljait egy szuszra mondja. – Fontos volt számunkra a nagy-
családosok egymást ismerõ és segítõ közösségének megszervezése, azok
sajátos érdekeinek képviselete és szolgálata. Felmutatni a helyi társada-
lomnak azokat az értékeket, amelyek a nagycsaládosokhoz fûzõdnek,
melyek a családok egységét, stabilitását támogatják. Célunk még az élet
tiszteletben tartására való nevelés, és a jövõ generációjáért érzett fele-
lõsség erõsítése. Továbbá az egyesület fiataljai önszervezõdésének elõ-
segítése és támogatása, kulturális, sport- és egyéb rendezvények meg-
szervezése. A szervezetünk építi, ápolja és erõsíti a generációk közötti
szolidaritást, a humán és szociális tevékenység folytatását.

Jelenleg huszonnégy nagycsalád – három vagy annál több gyerek
– alkotja az egyesületet. Tavaly is számos rendezvényt szerveztek.
Hagyománnyá vált a jótékony célú farsangi bál, melyet több telt há-
zas elõadás is követett a kultúrházban, és levetítették a Lovasíjász cí-
mû filmet, mely osztatlan sikert aratott. Igyekeztek ismert, modern
gondolkodású, nemzeti érzelmû elõadókat meghívni, így a közösség-
teremtõ cél is adottá vált. Zsuffa Tünde író köteteit (Paprika rummal,
Az angyal a földi pokolban és a Híd közepén) bemutatták a Magyar
Vidék Országos 56-os Szervezete segítségével. Szintén a Szõlõszem
Csopaki Nagycsaládosok Egyesülete meghívására a magyarság múlt-
járól, jelenérõl és jövõjérõl tartott könyvbemutatóval egybekötött elõ-
adást Ceybert Róbert Gyula, a magyar õstörténet elhivatott kutatója.
Ugyanakkor egy tavaszi kirándulást is szerveztek Budapestre, annak
apropóján, hogy 80 év után újra kiállították a Szózat kéziratát, sok
más Vörösmarty-verssel és fordítással együtt. Ugyancsak nagy él-
mény volt, amikor Szabó Róbert csillagász több mint százszoros na-
gyítású távcsövével megnézhették a Naprendszer legnagyobb boly-
góját, a Jupitert és holdjait. Teljesen kivehetõ volt a gázbolygón több
sötétebb sáv, illetve a közelében elhelyezkedõ csillagok.

Az idei évben farsangi bál és húsvéti tojáskeresõ túra már volt,
nagy sikerrel. A távolabbi tervek között szerepel egy látogatás Kas-
sai Lajos lovasíjász birtokán, mely a Zselic lábánál, Kaposmérõ köz-
ségben helyezkedik el, 5 kilométerre Kaposvártól. Csillagászati be-
mutató és elõadások, mozi látogatás, az önkormányzattal és az isko-
lával közös programok szervezése is szerepel az elképzelések között. 

– Szeretném köszönetemet kifejezni Szabóné Dr. Jámbor Eszter al-
elnöknek, valamint Barta Boglárkának és Lakatos Nagy Zsuzsanná-
nak, akik a titkári teendõket látják el, teszik ezt már évek óta önzetle-
nül, szabadidejüket feláldozva – zárta szavait Tombor Balázs. 

Sz.P.
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